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Bättre utnyttjande av nuvarande redovisningssystem 

System S är i vissa delar obligatoriskt för alla myndigheter. l sina 

obligatoriska delar har systemet utformats på ett för myndigheterna enhet

ligt sätt. Denna enhetlighet har skapat förutsättningar för att genom dataru

tiner i den s. k. riksredovisningen sammanställa övergripande ekonomisk 

information. Vid den genomförda granskningen har vissa synpunkter och 

förslag framkommit syftande till att höja användbarhel!!n och kvaliteten på 

bl. a. budgetredovisningen. finansstatistiken och nl:ltionalräkenskaperna. 

vilka ingår i eller hämtar sin information från riksri!Qovisningen. 

Revisorerna önskar i detta sammanhang ta upp JTIYndigheternas konte

rinK till diskussion. Vid granskningen har framkommil att utgiftsklassifi

ceringen delvis är bristfallig. Såväl statistiska centrutbyrån tSCBI som 

konjunkturinstitutet t Kil framhåller i sina remissvar llll finansstatistikens 

och nationalräkenskapernas kvalitet är beroende av riktig kontering. Sam

ma är förhållandet för budgetredovisningen som utnyltj(ls bl. a. för anslags

kontrollen. Ett projekt inom RRV arbetar för närvaran<le med konterings

frågorna. 

Riktig kontering utgör en grundförutsättning för f\tl P!!ll övergripande 

ekonomiska styr- och kontrollinformationen som ti!S fram via system S 

skall kunna fylla sina uppgifter. Revisorerna anser det därför angeläget att 

RRV tillsammans med myndigheterna finner praktiska lösningar på pro

blemen. 

Såväl i granskningspromemorian som i remissvaren från SCB och Kl har 

diskuterats vissa användarönskemål berörande statistl�t'll ii1·l'f .Hatens 

finanser. bl. a. i vad gäller klassificering och periodisering. en tillförlitlig 

och till informationsbehoven väl anpassad finansstatistik är uv stort värde. 

bl. a. för verksamheten vid riksdagens revisorer. Revisorernl! har noterat 

att det finns en arbetsgrupp för löpande översyn av finanss(atistiken. i 

vilken ekonomidepartementet. budgetdepartementet. SCB. Kl och RRV 

är representerade. Revisorerna anser översynen angelägen och finner i 

likhet med RRV och SCB att arbetsgruppen bör svara för arbetet med 

behovsanpassningen av finansstatistiken. 

Avstämning av myndigheternas anslagsförbrukning försvår11s av att till

låtna anslal(siirersl.:ridandl'll för löner m. m. inte är inräknade i anslagsbe

loppen för avslutade budgetår i myndigheternas anslagsframställningar. i 

anslagspropositioner och i budgetredovisningen. l granskningspromemo

rian har föreslagits att frågan om hur sådana över-;kridan<ll!n skall redovi

sas bör utredas. 

Av RRV:s remissvar framgår att RRV avser att belysa dess>� problem 

inom ramen för arbetet med moderniseringen av budgetsystem!!l· Reviso

rerna vill framhålla vikten av bättre möjligheter till avstämning o�ll analys 

av den statliga verksamhetens kostnader. Frågan hur tillihna anslags

överskridanden skall redovisas i budgetredovisningen m. n. hancllingar bör 

lösas snarast. 
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Det statliga redovisningssystemet har i första hand utvecklats för att 

til lgodose myndi�heremas hehol' m· eff ejfekrit·r redot·i.win�s- och il!/in·

marionssysrem. Sedan systemet började införas har det undergäll succes

siva översyner och anpa sningar för att bättre kunna tillgodose användar

kraven. 

Den genomförda granskningen har aktualiserat vissa synpunkter och 

förslag vilka inom ramen för systemets nuvarande grundkon�truktion 

torde kunna medverka ti l l  ett effektivare utnyttjande av redovisningssyste

met på myndighetsnivå. 

l likhet med nera remissmyndigheter anser revisorerna sålunda. såsom 

föreslagits i granskningspromemorian. att myndigheterna bör genomföra 

en analys av sitt redovisningsbehov och en översyn av sina redovisnings

rutiner. Vid denna genomgång bör även budgethandbokens krav beaktas. 

För att öka förståelsen för hur information ur �ystem S kan utnyttjas vid 

myndigheterna bör en fördjupad e/..onollli{l(/mini.Hmtit· urhildnin� av 

främst chefer på olika nivåer komma till stånd. Utnyttjandet av system S 

skulle ytterligare förbättras om myndigheterna i större utsträckning utar

betade egna myndighetsanpassade redovisningshandledningar. 

Flera av remissmyndigheterna stryker under behovet av ytterligare ut

bildning. l detta sammanhang framhålls också behovet av att göra ADB

rapporrema mera användaranpassade. Beteckningar. termer och layouts 

bör ses över. Vil l  man försöka öka kostnadsmedvetandet i förvaltningen 

måste det enligt revisorernas mening vara mycket angeläget att redovis

ningssy temcts olika rapporter utformas så att de kan läsa<; och förstås 

även av dem som inte är specialister på system S. 

Långsiktigt utvecklingsarbete 

Utformningen av system S kontoplan med ti l lhörande ADB-rutiner 

styrde av krav från både statsmaktsnivå och myndighetsnivå. Redovis

ningssystemet <;kulle vara så generellt uppbyggt att det kunde utnyttjas 

såväl för myndigheternas redovisning som för riksbokföringen och finans

statistiken. 

Utvecklingen och genomförandet av system S har. som <;tat<;kontoret 

framhåller i sitt remissvar. belyst svrtrighetcrna att utforma ett centralt 

system som är ti l lräckligt nexibelt för att ti l l mötesgft de specifika krav som 

föreligger inom statsförvaltningens olika verksamhct-;omrrtden. 

Flera remissmyndigheter har framhållit att det iir nödvändigt att redovis

ningssystemet görs 111era '"·'·ncli�her.,·anpasstu. N ag ra myndigheter har 

redan i samverkan med RRV ut vecklat egna redovi<;ningssystcm eller 

ti l läggsrutiner till system S. Dc ADB-tekniska förut�ättningarna och an

vändarkraven har väsentligt iindrats sedan organisat ion<;strukturen för sy

stem S fastställdes. Den datatekniska utvecklingen under senare år har 

medfört ökade möjligheter til l  registrering. bearbetning och lagring av 
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stora datavolymer samt utveckling av terminaler. sm!J.datorer. kontorsda

torer m. m. M!J.nga myndigheter disponerar nu egen datorutrustning och 

har därigenom förvärvat kunskaper och erfarenheter av ADB. Utveckling

en har gett myndigheterna ökade möjligheter att skapa egna ADB-system 

och register. 

En större ti l lväxt av antalet myndighetsspecifika system kan dock enligt 

revisorernas mening ge anledning t i l l  vissa betänkligheter. Utvecklingen 

får sålunda ej leda till en sådan splittring att statsverkets kostnader för 

drift. underhåll och vidareutveckling av systemen onödigtvis ökar. Vidare 

måste av de myndighetsspecifika lösningarna krävas att de til l  riksredovis

ningen kan lämna önskat informationsunderlag och att de tillgodoser redo

visningsrevisionens krav. Såväl SCB. Kl som RR V framhåller i sina re

missvar vikten av att de för riksredovisningen uppställda kvalitetskraven 

upprätthålls. 

Mot ovan angivna bakgrund anser revisorerna. i likhet med vad som 

föreslagits i granskningspromemorian. att RRV i det påbörjade långsiktiga 

utvecklingsarbetet bör utreda möjligheterna att utveckla olika myndighets

anpassade varianter av system S. Samtidigt som man söker tillgodose olika 

myndighetskategoriers särskilda redovisningsbehov måste kravet på viss 

systemenhetlighet uppfyllas. 

En utveckling mot ett antal myndighetsanpassade system och en ökad 

decentralisering av dataregistrering och -bearbetning aktualiserar en över

syn av redlJI'isninxsorj!ani.wtionens stmktur och redol·isninJ!.H·enrralenws 

( RC) arbetsuppxifier. l likhet med några av remissmyndigheterna gör 

revisorerna den bedömningen att särskilt mindre myndigheter kan behöva 

olika former av ekonomiadministrativ service från en redovisningscentral. 

Ä ven för RRV. som central förvaltningsmyndighet för revision och redo

visning inom statsförvaltningen. bör det vara av vikt att den stadga i 

redovisningsarbetet som en väl fungerande RC-organisation medverkar till 

och den decentraliserade service som denna tillhandahåller kan bibehållas. 

Vid kommande överväganden angående det statl iga redoyisningssystemets 

organisationsstruktur bör dessa synpunkter beaktas. 

Revisorerna önskar även ta upp vissa frågor om hur underfaRet ji'ir 

myndighetsanalyser kan förbättras. 

Av studier som genomförts vid RRV framgår att endast ca en femtedel 

av antalet myndigheter utnyttjat den rutin för tidredol'i.min�: som ingår i 

system S .  Anledningen härtill har förmodats vara att t idredovisningen 

uppfattats som arbetsam och mindre meningsfull .  Huvuddelen av myndig

heternas utgifter är emellertid personalutgifter. och personalen är ofta 

rörlig mellan olika verksamhetsgrenar. En förutsättning för en meningsfull 

verksamhetsanalys är därför att arbetstiden och därmed arbetskostna

derna kan fördelas på kostnadsställen och kostnadsbärare. 

Revisorerna har noterat att det nya systemet för löneberäkning och 

löneutbetalning (SLÖR) av vissa myndigheter används för fördelning av 
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personalkostnaderna på organisatoriska ehheter. En sådan fördelning är 

emellertid. såsom framhålls av statskotHotet och kammarkollegiet. me

ningsfull endast i de fal l  personalrörligheten inom en myndighet och mellan 

verksamheter är låg. 

Personalkostnaderna utgör i regel den dominerande kostnadsposten vid 

myndigheterna. Revisorerna vill  därför peka på vikten av en god redovis

ning av personalresursernas användning. Enligt revisorernas uppfattning. 

som delas av RR V. är det härvid även an geläget att utarbeta regler för 

registrering av kostnader för personalutbildning och verksamhet av medin

flytandekaraktär. eftersom sådana verksamheter skall beaktas vid bedöm

ning av myndigheternas effektivitet. 

Revisorerna finner det angeläget att de problem som är förknippade med 

tidredovisningsrutinerna och personalkostnadernas fördelning snarast får 

sin lösning. Frågan om tidredovisningssystemets utformning och om det 

skall knyta� till SLÖR i stället för system S kan lämpligen. som statskon

toret framhåller. prövas i samband rned överväganden om samordnad 

datainsamling och registrering vid den långsiktiga utvecklingen av de två 

systemen. 
I granskningspromemorian konstateras att myndil(hersheJ.!rcpper är 

oklart och tillämpas på ett oenhetligt sätt i de statliga redovisnings- och 

statistiksystemen. Mot bakgrund härav har föreslagits att hithörande frå

gor närmare Utreds. Syftet skulle vara att finna klassificeringsregler som 

kunde underlätta utnyttjandet av befintliga ekonomiska och statistiska 

data vid jämförande analyser av förvaltningens olika enheter. statskon

toret framhåller i sitt remissvar all verket tillsammans med SCB och 
riksskatteverket på regeringens uppdrag utreder frågan om ett centralt 

basregister för företag och organisationer. Avsikten är att även statliga 

myndigheter skall ingå i detta register. Av SCB:s remissvar framgår vidare 

att verket sedan flera år strävat efter att utveckla en samlad statistik över 

statlig verksamhet på grundval av data från olika statliga informationssy
stem med skilda principer för registrering av den organisatoriska struktu

ren. Försök pågår för närvarande med att koppla myndighetsindelningen i 

de olika i nformationssystemen til l  SCB:s indelning med officiella organisa

tionsnummer. 

Revisorerna önskar för sin del stryka under vikten av att olika ekono

miska och statistiska informationssystem så långt möjligt samordnas så att 
det blir möjligt att analysera den statliga sektorns verksamhet och utveck

ling. Revisorerna vill i detta sammanhang hänvisa till finansutskottets 
betänkande över finansplanen och budgetförslaget för budgetåret 1 980/81 

(FiU 1 979/80: 15). l detta uttalade utskottet att en stark återhållsamhet med 
offentliga utgifter blir nödvändig. En viktig uppgift blir att i samtliga led i 

budgetprocessen kritiskt granska såväl nya som gamla åtaganden. Att i ett 

dylikt läge samordna det analys- och beslutsunderlag som redan finns 

måste enligt revisorernas mening vara en synnerligen angelägen arbetsupp-
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gift. För analy�ändamål kan det vidare vara en fördel om myndighetliansla

gen så långt möjligt är knutna till myndighetens uppgifter. Revisorerna 

utgår ifrån att dessa frågor beaktas i den fördjupade budgetdialog �om 

enligt budgethandboken skall äga rum mellan myndigheter och departe

ment. 

Övriga frAgor 

För de flesta myndigheter sker rapporteringen till riksredovisningen 

genom översändande av magnetband. Några myndigheter. t. ex. byggnads

styrelsen och riksgäldskontoret. lämnar dock sina kas).arapporter till riks

redovisningen i form av stansunderlag. Eftersom magnetredovisning inne

bär både säkrare uppgiftslämnande och förenklad administration föreslogs 

i granskningspromemorian att en maJ.:IIethalldsilltC'}!ratitm skulle överv�i

gas för samtliga myndigheter. Av remissyttrandet fr n riksdagens forvall

ningskontor framgår att riksgäldskontoret startat ett utvecklingsarbete av 

bokförings- och redovisningssystemet. Härvid kommer verket i samråd 

med RRV att pröva vilken form av rapportering till rik�redovisningen om 

är lämpligast. Revisorerna utgår från att RRV gör motsvarande prövning 

för övriga myndigheter som rapporterar genom stan<;underlag. 

Erfarenheterna av redovisn ingsreformen bekräftar tidigare kända svå

righeter att planera och genomföra större rationaliseringsprojekt och att ta 

till vara beräknade vinster. Enligt budgethandbokens krav skall myndighe

terna numera ange uppnådda och förväntade hespariiii!Se.f.l'e/..ter av sina 

rationaliseringsprojekt. Detta skall göras bl. a. for att förhindra att rationa

liseringsvinster utnyttjas för successiva ambitionshöjningar inom myndig

heterna vid sidan av statsmakternas budgetprövning. 

För att statsmakterna skall få bättre grepp om efTekterna av �törre 

rationaliser-ingsprojekt som berör flera myndigheter har i gran<;kningspro

memorian föreslagits att ansvar och riktlinjer för uppföljningen läggs fast. 

RRV instämmer i förslaget. Statskontoret anser förslaget intressant och 

förklarar sig berett att föra frågan vidare. Enligt revisorernas mening är det 

synnerligen angeläget att formerna och ansvaret för uppföljning av större 
rationaliseringsprojekt läggs fast redan i inledningsskedet .. Riktlinjer härför 

bör snarast utarbetas av RRV och statskontoret. 

Sammanfattning 

Syftena med omläggningen av den statliga redovisningen till det nya 

ADB-baserade redovisningssystemet. system S. har i stort sett uppnåtts. 

Det nya redovisningssystemet har medfört avsevärda fördelar i form av 

bättre och enhetligare redovisning hos de statliga myndigheterna och en 

bättre ekonomiadministration. Dc ursprungligen beräknade personalbe

sparingarna synes dock inte ha realiserats. 

t2 Riksdagen /980181. 2 sam/. Nr 16 
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Den statliga ekonomiadmini�trationen kan � uerliga re forhall ra-. delo, 

genom efTektivare utnyttjande av \}'\lem S. del-. genom 'idarcut\ eckling 

av redovisning�w.,tcmet. I detta wfte förc-.lar rcvi\orcrna all följande 

åtgärder vidta<;. 

l .  Det nuvarande rcdovi\ning\�y-.tcmet<> ut n} ujandc for ..:l..onomiadmini

strativ styrning förbättra\ genom att 

- åtgärder vidta\ för att höja kvalitet 'ini van pa konteringen 

- frågan hur tillåtna an�lag<>över�kridanden -.kall redm i\a-. i hudget redo· 

visningen m. fl. handlingar snara<;t löse� 

- myndigheterna '>Y�temati�kt analy.,erar 'iina redovi,ning-.hehov och gor 

en översyn av �ina redovi<;ning�rutiner 

- berörd personal. främ<;t chefer på olika nivaer. ge' fördjupad ekono

miadmini trativ utbildning 

- ADB-rapporterna gör\ mera användaranpa.,.,adc och lattfor.,tacliga. 

2. Vid utveckling<;arbetet pa det -.tatliga redovi.,ning"'y.,temct -.yne-. det 

angeläget att 

- RRV prövar möjligheterna att .  med bevarande a\ vi\\ enhetlighet. 

t i l lgodose olika myndighet�kategorier<; redovi<;ning'>heho' med \är\kil

da systemlösningar 

- RRV överväger möjligheterna att i ökad ut-.trackning lata m} ndigheter

na utnyttja sin egen ADB-kapacitet. En utveckling mot en ökad decen

tralisering av ADB-bearbetningen aktuali\crar en over\yn av redovi\

ningsorgani�ationens �truklllr och redovi<;ning<;centralerna\ arbetwpp

gifter 

- principer och rutiner för redovisningen av per�onalko\tnad..:rna \e<; över 

- reg ler för myndighetsklassilicering utarbetas <;a att förut�Httningarna för 

analyser av den <;tatliga sektorn<; verksamhet och utveckling förbilttra'>. 

3. Det är enligt revisorernas mening vidare angeläget 

- all ansvaret och formerna för uppföljning av <;törre rationali-.cring'>pm

jekt läggs fa<;t redan i inlednings<;kedet och all riktlinjer harfor -.nara<;t 

utarbetas av RRV och <;tat<;kontoret. 

Revisorernas hemställan 

Med hänvisning ti l l  det anförda hemställer revi.,orerna 

att riksdagen som -;in mening ger regeringen till känna i denna 

skrivelse redovisade synpunkter och för<;lag av-.eende arbetet pa 

att vidareutveckla wstem S och höja den ekonomiadmini�trativa 

nivån i statsförvaltningen. 

Beslut i detta ärende har fattats av revisorerna Ingegerd Troe<h<;on ( m). 

Sture Palm (si. Bertil Jonasson (c  l.  Hugo Bengt-;son ('>1.  Rolf Sellgren t fp l. 

Hagar Normark (<;). Allan Akerlind (m) .  Ralf Lind\tröm hl. Ivan Svan

ström (c). John Johnsson (s). Birgitta Rydle t mi och Kjell Nii�'>On ('>1. 
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Vid ärendets slutliga handläggning har vidare närvarit kanslichefen Gö

ran Hagbergh. byråchefen Rolf Jensen (föredragandel och revisionsdirek

tören Karl-Olov Hedler. 

På riksdagens revisorers vägnar 

Ingegerd Troedsson 

Göran Hagbergh 
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Bila�a 

Sammanfattning av granskningspromemorian 1980:3, Det statliga 

redovisningssystemet och de däröver avgivna remissyttrandena 

Granskningspromemorian 1 

1.1 Utredningens bakgrund och syfte 

Rik dagens revisorer uttalade sig år 1962 för att myndigheternas bokfö
ringssystem borde ses över i syfte att uppnå en samordning. rationalisering 
och standardisering av bokföringsarbeteL Undersökningar beträffande de 
statliga myndigheternas bokföring påbörjades vid denna tid inom statskon
toret och riksrevisionsverket. De gav som resultat rapporter med förslag 
om kostnad redovisning. ny redovi�ningsorganisation. ADB-redovi�ning 
m. m. 

På underlag av dessa utredningar fattade riksdagen år 1967 Cprop. 
1%7:79, SU nr 82. rskr nr 194) principbeslut om omläggning av den 
statliga redovisnings- och revisionsverksamheten. Beslutet innebar att ett 
generellt ADB-baserat redovisningssystem. system S. 'ikulle införa'\. En 
del av myndigheterna!> ekonomiadministrativa uppgifter. vis'>a regi!>tre
rings- och redovisning funktioner samt utbetalningsfunktioner. <;kulle cen
traliseras till ett begrän<;at antal redovisningscentraler C R C>. som skulle 
inrättas inom vi sa törre myndigheter. Revisionsverksamheten skulle för
stärka genom att redovisningsrevisionen decentrali'lerades från RRV till 
ett antal revisionskontor (RK) medan den sakrevisionella verksamheten. 
som kallades förvaltningsrevision. skulle bygga'> ut vid RRV. 

Bland de fördelar som skulle uppnås med det nya redovisningssystemet 
nämnde större säkerhet. båttre underlag för an'ilagsuppföljningen och 
stora rationaliseringsvinster. 

Riksdagens rcvi orer be-.lutade år 1976 att genomföra ett större gransk
ningsuppdrag av'ieende statens ekonomiadministrativa system. Såsom ett 
projekt i detta uppdrag mgår en granskning av resultatet av omläggningen 
av det statliga redovi<;ningssystemet. 

Enligt det av revi orerna fastställda syftet med förevarande granskning 
skall under sarskilt beaktande av kostnadsaspekten undersökas hur det 
nya redovisning y temet fungerar och om avsedda fördelar med omlågg
ningen har nått<;. 

Granskningen avser system S hos de civila. !.tatliga myndigheterna dock 
med undantag för de <;tatliga aff'årsverken och riksdagens verk <;om inte 
omfattade av omläggningen. l vad avser det ekonomiska utfallet av om
läggningen redovisa detta samlat för både redovisnings- och revisiono;
verksamheten i den genomförda utredningen. 

Vid utredningens avgrän ning har beaktats att granskningen skall ge 
underlag för en bedömning av statens ekonomiadministrativa system 
CSEA-systemet) i vad avser redovisningsdelen. system S.  Anslags<;ystemet 
fordrar främst en kassaredovisning. Granskningen berör därför inledning'i
vis betalningssystemet men inriktas huvudsakligen på normalkontoplanen 
för statliga myndigheter Ckontoplan Sl med tillhörande ADB-'iystem i vad 
avser metoder. rutiner. utdata och deras användning. Vissa av myndighe-

1 Utredare: revi,ion\dlrektorcn Karl-Olov Hedler 
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teroas administrativa rutiner såsom för personalredovi ning. loneberäk
ning och löneutbetalning. utbetalningar av pensioner och bidrag samt 
redovisning av uppbörd. materiel .  inventarier m. m. ligger utanför c;ystem 
S och den aktuella reformen och har därför inte granskats. 

Till följd av ämnets stora omfattning och komplexitet har gran-.kningen 
och analysen begränsats ti l l  en övergripande studie. Den baseras på rap
porter och redovisningar främst från RRV samt på enkater och intervjuer. 
Efter en sammanfattning av vissa bokförings- och redovisningsbegrepp 
och av utvecklingen av redovisningssystemet samt en redogörelse för och 
analys av redovisnings- och revisionsreformens mål och utfall i �lort inne
fattar granskningspromemorian en beskrivning och analys av system S och 
redovisningsorganisationen jämte vissa förslag. 

1.2 Genomförandet och det ekonomiska utfallet av redovisningsreformen 

Redovisningsreformen beräknades enligt principbeslutet år 1967 kunna 
genomföras på fyra år. Den angavs medföra en personalminskning. netto. 
om ca l 500 personer vilken skulle motsvara en årlig besparing av ca 30 
milj. kronor. För systemutvecklingen beräknades en totalkostnad av två 
milj. kronor. Därutöver beräknades ti l lkomma icke angivna koc;tnader för 
systemomläggning och teknisk utrustning. Beräkningar av koc;tnadsök
ningen för den decentraliserade revisionsverksamheten redovisades inte 
till statsmakterna. För RRV:s del skulle hela omorganisationen medföra en 
årlig merkostnad om ca 0.7 milj. kronor. På sikt skulle dock antalet 
anställda vid RRV minska. 

A v  granskningen framgår att de ursprungligen fastställda planerna för 
omorganisationen inte kunnat följas i vad avser tidsram och ekonomiskt 
utfall. Omläggningen av redovisningssystemet, som hade beräknats vara 
genomförd den l juli  1972, blev mera tidskrävande. Den l juli 1973 omfat
tades dock ca 90 procent av myndigheterna/redovisningsenheterna av sy
stem S. RRV ansåg att reformen var fullt genomförd per den l juli 1977. l 
stället för mätbara, årliga rationaliseringsvinster uppkom underskott. Det
ta beräknades av RRV år 1974 t i l l  mellan 5 och 7 milj. kronor per år. l 
förevarande utredning har underskottet för redovisningsreformen, sedan 
den genomförts, beräknats t i l l  ca 17 milj. kronor för budgetåret 19771781• 
Anledningen är bl. a. att de mätbara intäkterna blivit lägre än vad som 
ursprungligen beräknades. Redovisningsreformen har dock lett till en all
män höjning av myndigheternas ekonomiadministrativa nivå. Värdet av 
dessa effekter kan inte anges i monetära termer. 

Att omläggningen till system S försenades har många oro;aker. Bland 
dessa kan nämnas redovisningstraditioner och resursproblem ho� myndig
heterna. omlokaliseringen av statlig verksamhet. oklarheter beträll'ande 
ansvarsfördelningen mellan RRV och myndigheterna. resursproblem ho� 
RRV. kompliceringsgraden och ti l lväxten i det statliga regelsystemet. oka
de krav på redovisningen med därav betingad ut byggnad av �ystem S och 
oberäknat stort behov av utbildning och information. Förseningen och 
problemen bakom denna förde med sig merkostnader. Bric;ter i erfarenhet 
av ADB-tillämpning och otillräckligt underlag för beräkning av ko!>tna
derna för uppbyggnad. underhåll och drift av ett st• stort och komplicerat 
datasystem som system S bidrog också. Möjligheterna att m myndigheter-

1 Vid kalkylen har
· 
hän�yn tagit� t iii bl. a. förvaltningen' volymlillvaxt m. m. 
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na att realisera rationali eringsvinsterna genom personalminskning över
skattades. vilket också bidragit t i l l  att det mätbara resultatet av omlägg
ningen blivit merkostnader i stället för besparingar. 

1.3 Det stalliga betalningssystemet 

System S skall vara ett hjälpmedel för såväl den löpande handläggningen 
av ekonomiska ärenden (utbetalning, inbetalning, bokföring, bokslut 
m. m.) som för resultatredovisning. I den förstnämnda funktionen är sy
stem S självfallet beroende av det statliga betalningssystemet och dess 
regler. 

RRV anger att ca 9Q procent av myndigheternas in- och utbetalningar går 
via system S betalningsvägar. Huvuddelen av utbetalningarna går via 
system S normalutbetalningsrutin.  Beloppsmässigt går dock en större del 
utanför. Då betalning via system S utbetalningsrutin anses ta för lång tid i 
anspråk gör-; betalningen med s. k .  L-anvisning omedelbart inlösbar på 
posten. När det rör sig om mycket stora betalningar beloppsmä<;sigt eller 
antalsmässigt verk tälJs betalningarna med riksbankscheck eller via myn
digheters peciella utpostgirokonton. De sistnämnda gäller löner. pen
sioner och bidrag för vilka man har speciella beräkning-;- och utbetalnings
rutiner. Alla in- och utbetalningar bokförs dock i system S. om iin i vissa 
fal l  med klumpbelopp. 

Det förhållandet att vissa myndigheter i relativt <;tor utsträckning an
vänder sig av L-anvisningar kan tas som tecken på att normalutbetalnings
rutinen i sy tern S inte alltid motsvarar användarnas behov. 

1.4 Anslags-/programindelning och kontosystem 

Kontosystemet i redovisningssystem S är konstruerat för att kunna 
användas vid ti l lämpning av SEA-systemets ekonomiska synsätt . som 
bygger på programbudgeteringens ideer. Det innebär att redovisningen 
skall til lgodo<;e krav på information för jämförelser mellan olika handlings
alternativ. kontinuerlig omprövning av befintlig verksamhet. rättvisande 
kostnadsjämförelser och ett ökat kostnadsmedvetande. Indelningen i en 
myndighets budget och redovisning bör för att underlätta analyo; så nära 

om möjligt anknyta till myndighetsuppgifterna så <;om de kommit ti l l  
uttryck i myndighetens instruktion och andra styrdokumcnt. En program
indelning byggd på organisatorisk eller funktionell grund anse-; dock ofta 
vara att föredra framför en vagt ändamålsinriktad indelning. Behov av 
både ka saredovisning och kostnads-/resultatredovisning skall til lgodo-;cs. 
på såväl tatsmakt<;nivå som myndighetsnivå. 

Av RRV:s utvärdering av försöksverksamheten med programbudgetc
ring framgår att det för myndigheter med programanslag enda"t mera 
sällan fanns en ändamålsinriktad programindelning. Enligt RRV borde 
grunderna för myndigheternas programindelning närmare analyseras dels 
med hänsyn till statsmakternas behov. dels med avseende på vad som är 
lämpligast för den interna styrningen inom myndigheterna med hiinsyn till 
organisation. ansvarsförh�1llanden m .  m. 

Av en enkät till vissa av riksdagens utskott om programmyndigheters 
redovisning framgar att utskotten inte uttalat något behov av en kontinuer
lig mera utbyggd och detaljerad myndighetsredovisning. Regeringen har 
dock förhållandevis höga krav på myndigheternas redovisning -.om under
lag för anslagsframställningarna. krav som bl. a. kommit ti l l  uttryck i 
Budgethandboken och som inte anses uppfyllda. 
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Allmänt ar möjligheterna till 1-.o,tnad<>analy<; på underlag av uppgifter i 
anslagspropo-;itioncrna mindre for programmyndigheter an for myndighe
ter med traditionella an'ilag. Detta beror bl. a. pa att myndigheternas 
indelning i program och delprogram ändra<; ofta och att någon rcdovi,ning 
på utgifts<�lag enligt myndighet'ianslagskungörel,en inte gor'i. 

Av granskningen har framgatt att i �tatlig admini�trativ vcrk\amhet 
prestationer 'ällan kan mata'> och därför endast undantagsvis kan rcgi'>trc
ras i redovisningen. Det finns d<irför sällan underlag för en direkt matning 
av produktiviteten i verksamheter 'i om redovisa� i programtcrmcr. Ä ven 
jämförelser av ko\tnaderna för olika ar kan vara w ara att fa ratt visande då 
en förhallandevis stor andel av gemensamma ko'itnader �chablonfördclas 
och indelningen i program och delprogram ofla ändras. 

1.5 Kontoplan S 

ormalkontoplan S har utformats för att använda!> for <,aväl kas�arcdo
visning som resultatredovisning. för srtväl traditionell myndighct!>rcdo
visning i anslag och rc'iur<;!.lag som redovisning pa myndighct,program. 
ko tnad<�bärare och kostnadsställen m. m. Ditrutover skulle dc overgri
pande behoven av redovi-.ningsdata för '>latsbudgetcn och finan<;slati<;tik 
m. m. tillgodo<;cs. 

Granskningen av kontoplan S visar att den fyller 'in uppgift för bokfö
ring och rapportering för flertalet <;tatliga forvaltning'imyndigheter. För en 
del myndigheter pa<;sar kontoplanen emellertid mindre val. beroende pa att 
dc har sär,kilda rcdovisning,behov med hän,yn till verksamhetens art och 
omfattning (t. ex. universitet. skolor. dom,tolar och uppdrag'>myndig
heter). Vis�a myndigheter har utvecklat egna �ystcm för sin interna redo
visning. Detta gäller 1. ex. viigvcrket. sjöfart�vcrkct. byggnad,styrelscn. 
statistiska ccntralbyran. lantmäteriverket och Sverige' geologi,ka under
sökning. Den nya databastekniken i kombination med vi.,s anpa�sning av 
kontoplanen ger möjligheter till större flexibilitet i information:;uttagen. 
RRV bedriver i samarbete med några myndigheter ett utvcckling<>arbcte 
för att bättre anpassa system S till myndigheterna� behov. 

Problem har noterat<; vad gäller konteringen. Rätt kontering har �jälvfal
let tor betydel�e för kontrollen av att myndigheterna använt anvisade 
medel för dc ändamal <;Om riksdagen avsett. Sy•;tem S har medfört merar
bete med konteringen hos myndigheterna eftersom ett flertal mangsiffriga 
koder tillkommit. l. ex. för bokföring pa utgifls'ilag. kostnad<;ställe och 
kostnadsbärare. En under.-;ökning har visat att kodningen för utgiftsslag. 
kontoklass 2. är av lag kvalitet. RRV. '>Om är medvetet om bri<;terna. 
planerar att söka bota dem genom ett omfattande myndighet,inriktal arbe
te under de närma,te åren. 

1.6 ADB-systemel.s utformnin� 

Utformningen av ADB-systemet för �ystem S kom liksom konto�yste
met all styras av krav från både statsmaktsnivå och myndighetsnivå. 
ADB-systemet skulle vara generellt i den meningen att det skulle kunna 
användas av alla statliga myndigheter och innefatta olika rutiner för den 
centrala riksbokföringen och finansstatistiken m. m. samt för myndighets
bokföringen. 

Gran kningen har visat att den ADB-baserade redovi�ningen vä�entligt 
har ökat tillg ngcn på ekonomiadministrativ information på olika niv, er i 
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tal förvaltningen. Enhetligheten. över iktligheten och säkerheten i den 
tatliga redovi n ingen har också i hög grad främjat . Felaktig och ofull�tän

dig redovisning har upptäckts och kunnat åtgärda�. både i vad gäller 
myndigheternas redovisning och nationalräkenskaperna. 

Att utforma ADB-systemet i system S så att det väl pa�sar alla �tatliga 
myndigheter har inte lyckats. vilket är föga anmärkningsvärt med hänsyn 
til l  de stora olikheterna i myndigheternas information�behov. Det kan 
dock med stort utbyte användas av flertalet myndigheter. Tekniskt har 
omläggningens mål uppnåtts så til l  vida att systemet innefattar rutiner för 
kassabokföring och resultatbokföring med sidorutiner samt rutiner för 
budgetuppföljning och budgetprognoser. Detsamma gäller rutiner för 
myndighetsbokslut. internbudgetering och finansstatistik. l vad gäller 
långtidsbudgetering och integrering med löneuträkningssystemen återstår 
ännu problem att lö a. 

Vid analysen av ADB- ystemet behandlas i tur och ordning riksredovis
ningen. myndighetsredovisningen. rapporter m. m. och ADB-tekniken. 

I fråga om riksredm·i.willf.!e/1 har system S medfört påtagliga fördelar 
genom att budgetredovisningen i preliminär form nu kan framställa� ca en 
och en halv månad tidigare än förut. Den i tryck publicerade vero;ionen av 
budgetredovisningen kommer dock något senare än förut medan utdrag ur 
rikshuvudboken kommer 4-6 månader enare. 

Detaljering graden i den löpande riksbokföringen har också ökats och 
därmed möjligheterna til l  kontroll av anslagsförbrukningen hos myndighe
terna. En sådan uppföljning för våras dock av bristande enhetlighet i 
regleringsbreven och av att til läggsanslag och generella til lstånd til l  
anslagsöverskridanden alltför sent eller inte alls registreras i system S. 

Budgetprognoserna. som delvis baseras på underlag från sy�tem S. 
bedöms av RRV ha fått en bättre kvalitet efter införandet av ystem S men 
de framställs inte snabbare än tidigare. 

Finansstatistiken som baseras dels på myndigheterna bokforing. dels 
på statistikuppgifter från kontoklass 2 i system S bedöms av RRV ha fått 
högre kvalitet genom system S men anses dock fortfarande inte vara helt 
tillfredsställande. Besparingar eller snabbare publicering har inte uppnåtts. 

Granskningen har visat att finansstatistiken i vissa delar fortfarande är 
otillfreds tältande. bl. a. i vissa stycken missvisande. Finansstati'itikens 
ändamålsindelning. vilken baseras på internationella rekommendationer 
för nationalräkenskaperna. borde kunna anpassas bättre till svenska be
hov. 

Myndiglret.fredol'islliflf.!en i system S består av två delsystem nämligen 
ett för kassabokföring med automatisk utbetalning och ett för re<;ultatredo
vi ning med rutiner för utgiftsslagsredovisning. De båda delsy temen har 
des utom sidorutiner. 

De myndigheter som tillämpar ADB-rutinerna i system S anser att de i 
allmänhet fungerar bra. driftmässigt. Av särskilt intresse är att bedöma 
system S användbarhet för löpande styrning. planering och budgetering. 
uppföljning amt kontroll och revision. 

De brister i system S om påtalats gäller inte annat än undantag!>vis det 
tekniska i ADB-systemet. Främst avser de sådana problem som lång 
omloppstid för betalningar samt dröjsmål innan redovisningsrapporterna 
kommer fram. Dessa problem har bl.  a. att göra med att många olika organ 
är involverade i handläggningen av betalningsärenden. Handläggningen av 
utbetalningarna på RC och andra organ utanför myndigheten medför en 
förlängning av omloppstiden med minst 1-2 veckor. Bokföringsunderla-
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gen är under ca tre veckor borta fr�n myndigheterna for regi�trering för 
datorbearbetning ho� RC etc. Detta medfor att många betalningo,muttagare 
lår vänta längre på betalningar än vid det aldre bctalning�o;y�temet �amt att 
myndigheterna under mellantiden har dalig överblick av �m ano;lag�för· 
brukning i den man de inte ocksa har nagon annan form av manuell 
bokföring t. ex. s. k. warta böcker. 

Problemen med lång omloppstid försöker R R V  och myndigheterna lo�a 
dels genom tätare framkörning av rapporter med direktregistrering på 
mikrofilm (micro-tiche), fran vilken information kan hämtas. antingen via 
RC eller direkt vid myndigheterna. dels genom för�öhverksamhet med 
installation av terminaler m. m. 

RRV har i en rapport till förvaltningsutredningen konstaterat att myndig
heterna sällan har en systematisk och regelbunden uppföljning av intern· 
budget och utvärdering av sin verk •;amhet. 

Tidredovisningsrutinerna i system S skulle kunna vara av stor betydelse 
för uppföljning och för planering/budgetering eftersom per<;onalkostna
derna för huvuddelen av förvaltningo;myndigheterna utgor 70-80 procent 
av myndigheternas totala ko<;tnader. Tidredovi�ning tillampa'> dock ho" 
förhällandevis fä myndigheter C:!O %). Anledningen t i l l  detta syne\ vara att 
berörd personal ofta uppfattar den om detaljkontroll och en extm belast· 
ning utan synbart värde. 

System S bedöm enligt RR V tekniskt tillfredsställande för avstamning 
av utgifter mot anslag. Vissa uppdragsmyndigheter har dock behov av 
särskilda rutiner. Enligt en bedömning av RRV kan '>ystem tekni-;kt sett 
tillgodose myndigheterna-; behov av att följa kostnad<>utvecklingen. Det 
ifrågasätts dock om myndigheterna definierat sina redovi<>ning<>behov pa 
rimlig nivå. Mänga myndigheter är medvetna om att dcra' ekonomiadmi· 
nistration behöver förbättras och många anser sig behöva experthjalp for 
att kunna genomföra förbättringar. Både tekniskt och utnyttjandemässigt 
ligger redovisningen i genomsnitt på en högre nivå <in rutinerna för plane· 
ring/budgetering, uppföljning och resultatanalys. RRV ht�r under senare år 
gjort insatser och planerar nya sådana för att häva denna obalans. 

Genom ADB-systemet för system S har ett antal automatiska kontroller 
byggts in i rutinerna för redovi ni ng och utbetalning. A andra -,idan har nya 
kontrollbehov uppkommit. b l .  a. genom att flera in.,tanser �m tidigare han· 
lerar varje betalning. I en granskning av den interna kontrollen i sy tern S 
som är 1976 utfördes av RRV i samarbete med auktoriserade revisorer 
uppdagades åtskilliga svagheter. RR V har vidtagit vio;<;a åtgärder med 
anledning av denna rapport och planerar ytterligare inl>at.,er. 

Sy tern S var från begynnelsen inte uppbyggt med �ar<;kilda rutiner om 
hjälpmedel för revi ion av redovisningen. N umera finn-; en-;taka program 
för att t i llgodose revisionens behov. Utvecklingsarbete pågår för att bättre 
til lgodose behoven av information för revisionsverk amheten. l en del fal l  
har underlätenhet att utnyttja system S möjligheter t i l l  ko�tnad,redovi . 
ni ng medfört att myndigheters redovisning betecknats �om icke rätt vi
sande (bl. a .  vissa universitetsinstitutioner). Vissa revi<;ionskontor uppger 
sig inte kunna göra säkra bedömningar beträffande anslagsöverskridanden. 
bl. a. dä uppgifter saknas om hur mycket anslagen -;kall rtikna� upp med för 
att täcka merkostnader för avtal enliga löneokningar enligt förordning om 
över kridande av anslag för lönekostnader m .  m. 

Allmänt har revisionsarbetet underlättats genom system S. bl.  a. genom 
att utdatalistor och redovisningsrutiner har blivit mera enhetliga. Förhopp
ningar om prestationstal ur sy te m S om underlag för förvaltningsrevision 
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har dock inte kunnat infria,. Det har nitmligen vi�at �ig vara mycket wart 
att mäta och ange prc-,tationer för admini�trativt arbete.  

Övriga rutiner i '>Y'>Iem S '>Om behandla-. ar rapfwrtema. olil,.a benam
ningar. anvi'>ningar och regi.,ter. 

Som tidigare angett-, är möjligheterna att ta fram information ur '>} �te m S 
tillfreds!>tällandc för nertalet myndigheter. Den kritik \Om riktat\ mot 
rapporterna har fram�t gällt att de ar warlä-.ta . delvis beroende pa olamplig 
layout. Rapporterna� benämningar ger i en del fall ingen klar uppfattning 
om rapporternas i n nehalL 

Anvisningarna till �ystem S. ett antal häften om till.,amman., l :wo A 4-
sidor. an�es vara bra. Dc <ir dock mycket tekniska och sync'> fram't 
anpassade för ADB-per�onal och ekonomiadmini�trativ pcr-,onal. En av 
RRV publicerad över�ikt av system S ger en god allmitn information om 
systemet. Den är dock inte till direkt hj�ilp for anvandning av '>Y'>tcm S på 
mellannivacr och lägre nivacr i myndigheterna . 

Ett problem i redovisning'>· och analy�"ammanhang ar att fa,ta regler för 
definition av vad '>Om är myndighet S<�knas. Vissa organ '>Om normalt 
betrakta\ \Om myndigheter har i \}'Slem S kla-,..,ificerah '>Om arbct.,.,tallcn 
inom någon annan myndighet. l "}'>lem S anv<�nd'> begreppet myndighet 
emellanat i betydel,en n:dovisningscnhct. i andra '>ammanhang med en 
mera gängse forvaltn ingvat hlig  i nnebörd. Bri'>tcn pa enhetliga kriterier för 
klassificering av myndigheter förwarar ekonomi,ka och andra analy-,cr av 
den statliga förvaltningen. 

ADB·te/..ni/..en fur \Y'>ICm S pr�iglas av den utvecl,.ling,n iva pa ADB· 
området �om rådde da '>}'\tcm S utvecklade'> i mitten och 'lutet av I IJ60-
talet .  Datordriften var da i allmänhet koncentrerad till re lat iv t \tura dator
anläggningar. Sedan de<,s har den tekniska utvecklingen med smadatorer. 
dataterminaler och datakommunikation föränd rat föruh<ittningarna. Da
toranvändningen har blivit billigare. l den 'tatliga forvallningen har data· 
behandlingskapaciteten ökat del� genom en fördubbling av antalet datorer. 
dels genom utbyggnad av datakommunil,.ation'>niit och av statliga datorter
minaler . från 40 år 1968 till ca 4 700 ar 1979. 

1. 7 Redovisnin�ens organisationsstruktur 

System S har vi\at -.ig ha en del svagheter '>Om del' hanför -,ig till 
centralisering av .,i-,sa rcdovisningsfunktioner. del-; till att vi'>sa funktioner 
som tidigare fullgjordes hos den enskilda myndigheten nu f u ligor<, ho'> nera 
organ utanför myndigheten. främ�t RC och DAFA. Problemen av�er om
loppstiden. rapporteringen. ansvar.,fördclningen och ökat kontrollbehov. 
Därutöver har tillkommit allmänna krav pa decentralisering for min'ikad 
sårbarhet för ADB-�ystem. Den ADB-tekni'ika utvecklingen och ökad 
t illgång till datorkapacitet ho'i de �tatliga myndigheterna '>edan ar 1968 har 
medfört bättre förut ättningar än tidigare för manga myndigheter att �jälva 
sköta även de datortekni-;ka delarna av sin ekonomiadmini�tration. 

1.8 Aktuella utredningar om redovisningen 

RRV bedriver i enlighet med sin instruktion fortlöpande utveckling<>ar
bete avseende system S. RRV har därutöver fatt regeringens uppdrag att 
medverka till en höjning av den ekonomiadministrativa ni van i �tat <>forvalt· 
ningen. Detta uppdrag innebär bl. a. att RRV skall ge ökat '>löd åt myndig
heterna med att anpassa dc generella redovisning'>sy<>temen till myndighe-
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ternas verksamhet (prop. 1 976177: 100. bil. l l .  RRY skall vidare förbereda 
och ansvara för genomförandet av moderniseringen av det statliga budget
systemet (prop. 1 976177: 1 30. FiU 1 977178: l .  rskr 1 977178: 19. regerings
uppdrag 1977-1 2-29). 

Olika statliga utredningar har under senare är behandlat frågan om 
decentralisering av statlig administrativ verksamhet och ADB-verksam
het. En positiv inställning till olika åtgärder för decentralisering har därvid 
kommit till uttryck .  statsmaktema har också uttalat sig för en spridning av 
A DB-verksamheten, inte minst för att minska sårbarheten (prop. 1978/ 

79: I I I  och 1 2 1 ,  KU 1978179: 35, FiU 1 978179: 34, rskr 364 och 339). 

1.9 Slutsatser och förslag 

Granskningen har visat att syftet med omläggningen av de statliga myn
digheternas redovisning i stort sett uppnåtts. De fördelar man kvalitets
mässigt avsåg att vinna med system S avseende större säkerhet i redovis
ningen. bättre underlag för anslags- och budgetuppföljning. budgetprog
noser och finansstatistik m. m. har uppnåtts. Därmed har också de �yn
punkter som rik dagens revisorer gav uttryck för ar I IJ62 avseende en 
förbättring av myndigheternas bokföring i huvudsak ti llgodosetts. De kost
nadsmässiga fördelar med system S som beräknades inför omorganisa
tionen uppnåddes däremot inte. l stället för av evärda < rliga besparingar 
har under den studerade kalkylperioden. åren 1 968 - 1 978. det mätbara 
ekonomiska utfallet blivit negativt. Omläggningens genomförande kom av 
olika skäl att ta längre tid i anspråk än som ursprungligen beråknats. RR V 
betraktade omläggningen som avslutad per den l juli 1977. 

De mätbara merkostnaderna för redovisningsreformen bör våga<; mot att 
system S medförde säkrare och enhetligare redovisning och en biittre 
ekonomiadministration hos myndigheterna. 

Det torde inte vara möjligt att i monetära termer beräkna det totala 
utfallet av reformen. Systemet har emellertid utgjort en grundförutsättning 
för den höjning av myndigheternas ekonomiadministrativa nivå som ägt 
rum och som enligt allmän uppfattning lett till bättre kostnadsmedvetande 
och en förbåttrad resursstyrning. . 

Som framgått tidigare bedrivs av RRV och andra myndigheter ett omfat
tande studie- och utvecklingsarbete i syfte att förbättra den statliga redo
visningen. De ynpunkter och förslag till förändringar som aktualiserat� av 
föreliggande granskning har närmare redovisats i avsnitten avseende ana
lys av genomförande av redovisningsreformen och analys av metoder. 
rutiner och organisation i system S. Flera av förslagen baseras pa resulta
tet av det omfattande utredningsarbete som på olika håll bedrivit� om det 
statliga redovisningssystemet. Huvuddelen av de förändringar av syo;tem S 
som framstått om önskvärda synes kunna prövas inom ramen for på
gående eller planerad utvecklingsverksamhet. 

De mera väsentliga frågorna som har aktualiserats vid gran�kningen kan 
sammanfattas under följande tre rubriker. 

A. Bättre utnyttjande av system S 
B. Utveckling av redovisningssystemet 
C. Allmänna åtgärder 

A .  Biillre utnylljande tll' sy.uem S 

System S innefattar ett stort och komplicerat ADB-system som utveck
lats under en lång tidsperiod och som nu är relativt väl " inkört" hos 
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myndigheterna. Systemet har kostat förhållandevis mycket och det är 
svårt och d yrbart att göra större ändringar i det. Till följd av svårigheterna 
att mäta prestationer har system S inte såsom avsett kunnat utnyttjas som 
hjälpmedel för beräkning av myndigheternas produktivitet. De möjligheter 
system S gett ti l l  bättre redovisning har ofta inte utnyttjats för andra 
ekonomiadministrativa funktioner som planering och budgetering etc. 
Granskningen har visat att användningen av system S kunde vara bättre 
avvägd. 

Granskninaen föranleder följande förslag syftande ti l l  bättre utnyttjande 
av system S .  
- För de myndigheter som fortlöpande lämnar stansunderlag till riksredo

visningen (bl.  a. byggnadsstyrelsen och riksdagsområdets myndigheter) 
bör en bättre integration (t .  ex.  genom bandanslutning) av myndighets
redovisningen med riksredovisningen i system S övervägas. 

- l syfte att få ett bättre utnyttjande av system S bör varje myndighet. 
med utgångspunkt bl. a. i krav angivna i budgethandboken och bokfö
ringsförordningen. genomföra en systematisk utredning av sitt behov av 
redovisningsdata för planering. budgetering. uppföljning och kontroll 
m. m .  

- Den pä system S-data baserade finansstatistiken bör ses över för för
bättring av kvaliten och en bättre anpassning till inhemska behov. 

- Särskilda åtgärder bör vidtas för att vidga utbildningen i ekonomiadmi
nistration inom myndigheterna. särskilt för chefer på mellannivåer och 
lägre nivåer. Behovet av utbildning i ekonomiadministration bör i sam
råd med RRV särskilt beaktas av kommitten för utbildning av högre 
chefer inom statsförvaltningen. 

- l syfte att ADB-rapporter i system S skall kunna läsas och förstås också 
av sådana som inte är specialister på system S bör beteckningar. termer 
och layouts ses över. l samma syfte bör myndigheterna. med stöd av 
RRV och RC. utarbeta användartillvända redovisningshandledningar 
för chefspersonal på mellannivåer och lägre nivåer i myndigheterna. 

- Riksdagens kontroll av att statens medel används i enlighet med riksda
gens beslut förut ätter riktig kontering. Konteringen är av stor betydel
se även för att finansstatistiken skall bli rättvisande. Vissa brister här
vidlag har rapporterats av RRV. Olika möjligheter att minska felfre
kvensen i konteringsarbetet och att underlätta konteringen bör prövas. 
Detta kan t .  ex. ske genom utnyttjande av stickprovsteknik för småfak
turor och genom användning av förenklade koder som ADB-översätts 
etc. 

- Det bör utredas vilka ytterligare medel RRV bör kunna få ti llgripa för att 
förmå de myndigheter som inte följer reglerna för system S .  t .  ex. inte 
sköter sin kontering tillfredsställande. att avhjälpa bristerna. 

B. Ufl•ecklinx al' redm·i.minxssy.flemet 

Förutsättningarna för utveckling av ett statligt redovisningssystem är 
avsevärt annorlunda år 1 980 än de var när system S planerades och började 
genomföras i mitten av 1960-talet. ADB-tekniken har förändrats vilket 
bl. a. medfört spridning och förbilligande av datorkraften. Dessa bättre 
förutsättningar har haft återverkningar på det statliga området. bl .  a. i form 
av en avsevärd utbyggnad av den statliga datorkapaciteten. Kunskaperna 
om ADB är numera förhållandevis väl spridda inom statsförvaltningen. 
Möjligheterna att ti l lgodose myndigheternas krav på nabbare betalningar 
och rapportering är avsevärt större än tidigare. 
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Önskemål har framförts om mer myndighetsspecifika lösningar av redo
visningsproblemen. En del av önskemålen synes kunna tillgodoses genom 
anpassning och komplettering av rutiner i system S. Större förändringar 
däremot. t .  ex. sådana som medför en mera allmän decentralisering. aktua
liserar både ny teknik och förändring av redovisningssystemets organisa
tionsstruktur. 

Det synes angeläget att RRV ägnar särskild uppmärksamhet åt följande 
frågor i det utvecklingsarbete och de studier som pågår beträffande det 
statl iga redovisningssystemet. 
- Redovisning på kostnadsbärare och kostnadsställe förutsätter oftast 

någon form av arbetstidsredovisning och fördelningsrutin. Myndighe
terna bör stimuleras att mera utnyttja de möjligheter til l  schablonmässig 
fördelning av personalkostnaderna som t. ex.  det nya systemet för löne
beräkning och löneutbetalning <SLÖR) erbjuder. Generella regler bör 
vidare utarbetas för registrering av personalutbildning. verksamhet av 
medinflytandekaraktär m. m. som enligt det nya effektivitetsbegreppet 
( MBA-S) skall beaktas vid en bedömning av en myndighets effektivitet. 

- I det arbete som RRV bedriver med utveckling av individuella redovis
ningssystem för vissa myndigheter bör möjligheterna prövas att genom 
utformning av olika varianter av system S ( t .  ex. för universitetsinstitu
tioner. skolor etc . )  ti l lgodose hela myndighetskategoriers behov. 

- Möjligheterna att nedbringa kostnaderna för betalnings- och redovis
ningsrutinerna i system S bör prövas. i första hand genom förenkling av 
de manuella rutinerna inom myndigheterna. Kostnaderna för rutinerna i 
system S bör härvid jämföras med motsvarande kostnader i andra 
liknande redovisningssystem som underlag för styrning av mtionalise
ringsinsatser. 

- I pågående utvecklingsarbete avseende genomgripande förändringar av 
redovisningssystemet bör prövas möjligheterna att för myndigheternas 
ekonomiadministration bättre utnyttja den datorkapacitet och det ADB
kunnande som finns hos myndigheterna. 

- Tillväxten av myndigheternas ADB-kapacitet har medfört att redovis
ningscentralernas uppgifter som ADB-berednings- och registreringsor
gan för större myndigheter skulle kunna reduceras. vilket motiverar en 
översyn av redovisningsorganisationens struktur. Därvid bör bl.  a. prö
vas i vad mån redovisningscentralerna kan ti l lgodose mindre myndig
heters behov av redovisningsservice och samtidigt kan fylla funktion 
som konsultorgan för höjning av myndigheternas ekonomiadministra
tiva nivå. 

C. Allmänna åtgärder 

Granskningen har också aktualiserat följande mera allmänna förslag. 
- För att underlätta statsmakternas ekonomiska analyser och resursav

vägningar. bl .  a. i budgetarbetet. vilket var ett &v syftena med system S. 
bör en strävan vara att klarare målinrikta och avgränsa myndigheternas 
uppgifter och att t i l l  dem anpassa anslagsindelningen. Detta bör beaktas 
vid den pågående översynen av regleringsbreven i arbetet med budget
reformen m. m . .  i budgetdialogen m. m. 

- För att bättre kunna överblicka den statliga förvaltningens utveckling 
och få en grundval för jämförande ekonomiska och andra an lyser erl'ord
ras ett register över förvaltningens olika enheter ( myndigheter/arbets
ställen). Registrets utformning ( klassificeringsprinciper l. huvudman och 
kostnader synes närmare böra utredas av sJatskontoret. 
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- För att avstämning av myndigheternas anslagsförbrukning för tidigare 
år skall bli meningsfull bör anslagen räknas upp med beloppen för 
tillåtna anslagsöverskridanden för löner m .  m .  i myndigheternas redo
visning. i anslagspropositionerna och i budget redovisningen. Frågan bör 
närmare utredas. 

- För alla rationaliseringsprojekt som berör flera myndigheter bör rikt
linjer och ansvar för uppföljningen fastläggas. Härigenom skapas förut
sättningar för att förhindra att rationaliseringsvinster utnyttjas för 
successiva ambitionshöjningar vid sidan a v  statsmakternas budget
prövning. 

2 Remissyttrandena 

Yttranden över granskningspromemorian 1980: 3 Det statliga redovis
ningssystemet har efter remiss lämnats av riksdagens förvaltningskontor 
CRFK).  statistiska centralbyrån <SCBI .  konjunkturinstitutet < K l i . redovis
ningscentralen vid kammarkollegiet !RC/KAMI.  statskontoret <STK I. riks
revisionsverket (RRV).  universitets- och högskoleämbetet < U H ÄI. Sveri
ges geologiska undersökning < SG U ) .  länsstyrelsernas organisationsniimnd 
<LON ) och kommitten för utbildning av högre chefer inom stat sförvalt
ningen. Handelshögskolan i Stockholm (H HS l har utan eget yrkande ingett 
ett utlåtande. Hos RFK har främst efterfrågats synpunkter på möj ligheter
na till bättre integration av myndighetsredovisningen med riksredovisning
en. På motwarande sätt har SCB och K l  tillfrågats främst beträn·ande 
behovet av översyn av statistiken över statens finanser. Chefsutbildnings
kommitten ombads yttra sig i första hand om utbildningen av statliga 
chefer i ekonomiadministration. 

U HÄ har inhämtat synpunkter från universiteten i Göteborg. Lund och 
Uppsala. 

2 . 1  Allmänna synpunkter 

Remissorganen anser att den beskrivning som i granskningspromemori
an ges av de statliga myndigheternas redovisningssystem < system Sl .  dess 
utveckling och användning samt de slutsatser som redovisas är i huvudsak 
rätt visande . 

RRV anser att granskningspromemorian utgör en värdefull genomgang 
av utvecklingen inom det statliga redovisningsområdet sedan år 1967. De i 
sammanfattningen redovisade slutsatserna beträffande resultatet av om
läggningen av det statliga redovisningssystemet är i huvudsak riktiga. RRV 
finner vidare den sammanfattande beskrivningen av det statliga redovis
ningssystemet värdeful l .  RRV instämmer också i de flesta av de förslag ti l l  
åtgärder som lämnas. Liknande synpunkter lämnas av LON. RCIKAM och 
Kl. 

Beskrivningen av redovisningsreformens utfall föranleder bl .  a. följande 
kommentarer. STK framhåller. som anledning till att omläggningen av 
redovisningen ti l l  system S kom att ta längre tid i anspråk än avsett. att det 
inte enbart var ett ADB-system för redovisning som infördes med system 
S. Omläggningen innebar också ett delvis nytt synsätt på redovisning. l 
HHS-utl�1tandet anges att kritik för förseningarna vid genomförandet av 
redovisningsprojektet inte utan vidare kan riktas mot systemkonstruktö
rerna utan att den i lika stor utsträckning kan vara riktad mot de statliga 
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myndigheter som i det längsta drog sig för all införa det enhetliga redovis
ningssystemet. 

Beträffande beräkningarna av redovisningsreformen� ekonomi!.ka utfall 
konstaterar RRV all något restvärde ar 1978 inte angett!. i granskningspro
memorians kalkyler. RRV anser all de reJovisning\ideer och metoder �om 
utvecklats inom ramen för �y-;tem S har el! stort värde för framtida 
redovisningssystem. el! värde som RRV uppskallar till ca 50 procent av 
värdet av den totala investeringen. RRV. STK och RCIKAM anför all de 
merkostnader för omläggningen som redovisats i st�lllet för planerade 
besparingar t i l l  stor del år betingade av ti l lkommande faktorer under ut
vecklingstiden. faktorer som inte kunde beaktas i förkalkylerna. 

l utlåtandet från 1-//-/S yttrande anför� att det är ell vanligt förhållande 
all man vid införande av avancerade ekonomisystem tar ut vin'itcr i form 
av allsidigare rapporter men inte i fonn av personalbe<;paringar. Under
skoilet som sådant. så som det redovisas i granskning<;promemorian. be
tecknas som ganska trivialt. medan orsakerna till underskoilet är intres
santa. Enligt ut låtandet är det i det närmaste !.jälvklart att värdet av 
fördelarna med system S överstiger de i granskning<;promemorian redovi
sade årliga merkostnaderna för systemet. ca 1 7  milj. kr. i 1 978 ars pri�- och 
lönenivå. 

l det följande redovisas under förslagsavsnillets huvudrubriker hur re
missmyndigheterna ställer sig till de i granskningspromemorian framförda 
förslagen. 

2.2 Bättre utnyttjande av system S 

RRV och STK instämmer i huvudsak i förslagen ti l l  bällre utnylljande 
med vissa kommentarer som återges nedan i anslutning till respektive 
förslag. 

RFK konstaterar i sill yllrande all frågan om en hiittre illle}.!ration a1· 

red(JI'isnin{!en för riksdagsområdets myndigheter med riksredovisningen i 
sy lem S kommer all närmare övervägas av närmast berörda myndigheter. 
riksgäldskontoret och riksrevisionsverket. i ett inom riksgäldskontoret 
planerat utvecklingsarbete. 

Förslaget i promemorian att varje myndighet bör genomföra en systema
tisk utrednin{! m· sill heltm· m· redo1·isninpdaw för planering. budgete
ring. uppföljning och kontroll tillstyrks av RCIKAM. SGU och /-/1-/S. RCI 
KAM anser att redovisningsbehovet behöver utredas även för statsförvalt
ningen totalt och då för hela cykeln anslagsframställning. tatsbudget. 
regleringsbrev.  redovisning på myndighet�niv�1 och riksnivå samt bokslut. 
Den skillnad som i dag kan finnas mellan riksbokföringen och myndighe
tens kassabokföring bör elimineras. M yndighetens bokföring bör kvarstå i 
befintligt skick när den förs över til l  den löpande riksbokföringen. Felak
tigheter som enligt RRV:s  uppfallning finns i en myndighets bokföring bör 
påtalas för myndigheten som bör vidta rällelser. l dag förekommer ett 
omfattande dubbel- och merarbete genom att RRV kontrollerar myndighe
ten uppgifter och vice versa. Enligt SGU är det ofta fördelaktigt att någon 
utomstående analyserar om myndighetens krav på redovisningen står i 
relation ti l l  verksamheten. Enligt 1-/HS skulle man med e11 modernare 
ADB-system i dag kunna utforma kontoplaner för olika myndigheter p ett 
mera individuellt säll och därmed betydligt bällre än i det nuvarande 
systemet kunna gå myndigheternas individuella behov till mötes. 

Om ett förslag till översyn a1· statistiken ii1·er stMens finanser med syfte 
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att förbållra kvaliteten och bi:iltrc anpassa den til l  inhem�ka behov har 
myndigheterna olika mening. 

RRV delar inte uppfauningen om behovet av en ��lr<.kild översyn av 
finansstatistikcn. RRV hånvi,ar till all en över�yn a' andamal,kla\'iifice
ringen gör fortlöpande i en arbebgrupp be�taende av rcpre'>entanter for 
RRV. SCB. K l  samt ekonomi- och budgetdepartementen. SCB framhaller 
att finansstatistiken är den huvudsakliga källan för nationalrakcnskapens 
beräkningar över den statliga �ektorns inkomster och utg1fter och au det 
således är av stort intreso;e all statistikens kvalitet forbäura . .  Kl anger au 
dess krav på finano;�tatistiken betinga av behovet all fa sa riktiga måll !.Om 
möjligt på aktivitetsnivån inom den statl iga o;ektOI n .  

Både SCB och Kl instämmer i förslagen o m  over'>yn a v  finano;�tatisti
ken. SCB har önskemål om utgiftsredovisning efter tran<;aktlonstidpunkt i 
ståilet för betalningstidpunkt. Enligt SCB syne'i dock g�illande bokförings
regler utgöra hinder för en sådan redovisning. Kl anger det '>Om \år'ikilt 
angeläget att nationalräkenskaperna erhåller riktigt periodiserade investe
ringsuppgifter. l della syfte föresiar Kl all RRV 1 'iamrad med SCB 
utarbetar detaljerade anvisningar i vad gäller redovi-.ningen a' utgifter for 
investeringsvaror och au RRV även i övrigt vid arbetet med det statliga 
redovisningssystemet beaktar nationalräkenskap'>enhetens behov av \tati-

tik över statens utgifter. 
SCB nämner ock å den enligt RR V ovan åberopade arbetsgruppen för 

löpande behandlin& av frågor om behovsanpa sning av finansstatistiken. 
Enligt SCB pågår inom arbetsgruppen för närvarande ell utveckling arbete 
som syftar till en översyn av ändarnålsindelningen i finansstatistiken. Detta 
forum bör även i fortsättningen lämpligen svara för arbetet med behovsan
passningen. 

Förslaget omförhiittrad chefwthildninR i vad gäller ekonomiadministra
tion får instämmanden av S TK. LON. RCIKAM och SGU. STK anser all 
en vidgad utbildning för chefer. speciellt administrativa chefer. bör inne
falla både ekonomiadministration och personaladmini,trativa !.y�tem. RCI 

KAM framhåller att det också är mycket viktigt all  myndigheterna vid 
rekryteringen av personal ti l l  ekonomiadmini�trati\ a tjanster beaktar de 
krav på utbildning som erfordras för all tjänstemannen �kall kunna utveck
la ekonomiadministrationen till den önskade nivån. Det räcker inte med 
enstaka kur er om baskunskapen ar otillräcklig. 

Kommi11e11 jbr uthildninR Cll' hoRre chefer inom llaHformltninl(en 
(chefsutbi ldningskommitten) anför all i den försoksutbildning av verks
chefer om. på regeringens uppdrag. skall genomföra� med början hösten 
1 980 har inplanerats ett avsnill i etapp l med rubriken "hjalpmedcl för 
ekonomisk styrning av myndigheter". l de följande etapperna i utbildning
en,  om ännu inte är detaljplanerade. ägna!> en relativt \tor del av tiden åt 
frågan om effektivitet främjande åtgärder. Kommillen har vidare regering
ens uppdrag all genomföra för öksutbildning med i huvudsak motwarande 
innehåll för chefer närmast under verkschefer. På grundval av erfarenhe
terna av dessa försökskurser avser kommillen att senast l februari 19!! l för 
beslut av regeringen framlägga för lag om eventuell utbildning för åter
stående verkschefer och andra högre chefer i statsförvaltningen. 

l fråga om behovet av översyn av beteckningar, termer och layouts i 
system S och framställning av myndighetsanvisningar instämmer RCI 
KAM, SGU och HHS. STK förutsätter att RRV:s pågående översyn av 
system S innefattar beteckningar, termer och layouts. RCIKAM anser det 
troligt att ett nyll system S måste utvecklas och förutsäller att RRV i det 
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nya systemet anpassar terminologin till vedertaget språkbruk. Svåröver
skådliga datalistor är enligt SGU ett av de allvarligaste problemen att 
komma till rätta med inom statlig redovisningsverksamheL I HHS·utlåtan
det framhålls särskilt betydelsen av att ADB-rapporterna görs mera använ
darvänliga. Därutöver måste hela systemtillämpningen göras mera använ· 
darvänlig så att myndigheternas ekonomienheter själva känner att de kan 
och skall ta ansvaret för utformningen av myndighetens redovisningssy· 
stem. Detta kan kräva ytterligare genomarbetning av användaranvisning
arna. 

De i granskn ingspromemorian föreslagna åtgärderna för .fi"irhiimwl kon
terinK tillstyrks av remissmyndigheterna. RRV yttrar att felkonteringar hos 
myndigheterna utgör ett problem när det gäller produkter som RR V skall 
framställa och svara för innehållet i. Några exakta gränser för RRV : s  
befogenheter att ingripa i myndigheternas redovisning finns inte och är 
kanske inte ens lämpliga. RR V arbetar för närvarande med att söka lösa 
detta problem. Dc förslag som redovisa� i promemorian kan t i l l sammans 
med utbildning och motivationsskapande åtgärder bidra ti l l  att lösa pro
blemen. 

Kl hänvisar till RRY:s i granskningspromemorian återgivna uppfattning 
att kodningen på utgiftsslag enligt kontoklass 2 trots betydande förbättring
ar är av låg kvalitet. Rätt kodning har stor betydelse för en riktig fördelning 
av statsutgifterna på löner. löpande förbrukning. transferingar. investe
ringar etc . . dvs. för att måtten på aktivitetsnivån skall bli så riktiga som 
möjligt. Kl vill understryka det angelägna i att RRV genomför sina i annat 
sammanhang redovisade planer att åtgärda bristerna genom ett omfattande 
myndighetsinriktat arbete. 

Bland åtgärder för att minska bristerna i konteringen förordar STK dels 
ökad utbildning bl. a.  om det vidare sammanhang vari myndigheternas 
redovisningsarbete ingår. dels förenklingar i de centralt uppställda kraven. 
RCIKAM anser bl. a.  att den finansstati tiska konteringen i kontoklass 2 
kan bli säkrare om myndigheterna inför egna indelningar av kontoklass 2 .  
som sedan automatiskt översätts till den obligatoriska kontoklassen 2.  
SCB finner det angeläget att  RRV genomför sina planerade ökade myn
dighetskontakter för att förbättra konteringen. Andra åtgärder som förc
slås i granskningspromemorian i samma syfte anses också angelägna av 
SCB. 

Förslaget i granskningspromemorian om utrednin}! o m  vilka ytterli}!are 
medel RRV bör få tillgripa mot myndigheter som inte följer reglerna i 
system S, t . e x .  missköter sin  kontering. får inte instämmande av RRV. 
RRV anför att enligt den statliga bokföringsförordningen ( S B F  �� 3. I l  och 
20) ansvarar varje myndighet för sin redovisning. Det är enligt RRY:s 
mening i första hand en revisionell uppgift att övervaka hur detta ansvar 
efterlevs. 

SCB anser för sin del att förutom åtgärder för förbättrad kontering kan 
ytterl igare åtgärder troligen behöva vidtas för att en önskvärd kvalitetsför
bättring av redovisningen skall uppnås. Enligt SC B : s  mening finns det 
därför skäl att enligt granskningspromemorians förslag utreda vilka medel 
RRV bör få tillgripa för att förmå myndigheterna att följa redovisningsreg· 
lerna. 

2.3 Utveckling av redovisningssystemet 

Remissorganen instämmer i huvudsak i de förslag till utveckling av 
redovisningssystemet som läggs fram i granskningspromemorian. l fråga 
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om för-.lagct t i l l  ha H re renollal/..ollllacllreclot·i.lllilll! genom okat ut n} ttjan
de av det \tatliga loneutrakning'>· och loneutbetalning,.,y-.temet 'LÖR och 
generella regler for regi'>trering av utbildning'>· och mcdmllytantleakti1 i
teter m. m. anför'> foljande. 

S TK och RC KAM framhatler att SLÖR i de'>'> nuvarande form anvand'> 
och i ökad ut'>trackning "an använda'> för per�onalko-.tnad<,rcdo' i'>ning av 
myndigheter inom vilka per<,onalrorligheten mellan olika verk-.amhet�
grenar �ir lag. l övrigt behöv-. nagon form a1 tidredovi'>ning. 

STK an for d�irutöl er att det pa kort .,i k t knappa"t kan vara aktuellt att 
knyta tidredovi.,ningen 1111 SLOR i ���tllet för '>Y'>Iem S. Fragan bör dock 
pröva� i .. amband med f ragor om \amordnad datafimg'>t vid den lang ... iktiga 
utvecklingen a1 dc t va W'>tcmcn. 

RCIKAM framhallcr att kraven pa re�ur-.rcdov i<>ning för olika vcrk"tm· 
heter inom myndigheterna till-.amman\ med 'olat'imakterna� krav pa ned-

kärning av re<,Ur\er innehkir att fler myndigheter ma'>tc anviintla tidredo
visning. Papekandct i promemorian att an1 ändningen av opti'>kt la\bara 
tidrapporter underlattar regi'>trering'>arbetet kan inte upprepa'> t i l l rkic"ligt 
ofta. Detta är de ... '>utom ett rationel l t  och bil l igt '>ätt att rapportera tid pa. 

LO är 1 1 ek\am t i l l  användning av SLÖR for fordelning av per\onal
kostnaderna pa ko.,t nad-.barare. Fördelning av ko'>tnaderna pa ko'>tnad<,
<;tällen kan dock enkelt erhalla<, genom automatkontering i SLOR. Upp
gifter om tid<,atgang för olika ko.,tnadsbärare har ' i'>at '>ig vara val <,a 
intre-;-;anta som ko-.tnaderna. Tido;uppgifter torde for narvarande inte kun
na erhalla<; fran SLÖR. LON an-;er det angeläget att SLÖR-rapporteringen 
inte fordröj'> eller komplicera'>. Det �tr ' ikt igare för myndigheterna att 
SLÖR-sy-;temet utveckla\ -.a att man kan fa fram t . e � .  progno'>er for 
lönekoo;tnader. Sadana progno'ier och andra samman\tallningar ma'ite for 
närvarande göra-. manuel l t .  trots att grundinft•rmationcn linn., i nrappor
terad til l  SLÖR. För lan'i'ityrclo;eorganisationen finn<, en 'iär-.kild ADB
rutin för tidrcdovi'>ning helt <,kild fran �ystem S och av'>cdd att hantera� av 
varje en<,kild län.,.,tyrcl<,e i län'idatorn. 

UHA anför att cftcro;om kur�planeringen i regel ligger fa-;t under budget
året och loneko'>tnaderna utgör den helt över-;kuggande ko<,tnad<;po'iten i 
utbildningsvcrk-.amhetcn ter -;ig ko'itnad�uppföljning i '>latcn'> löneuträk
ningsrutin !SLORI naturligare än uppföljning genom <;y'>tcm S. 

Enligt UHÄ behövs för en sammanhållen planering av forskning/for
skarutbildning aktuell information om t .  ex. meddelade förordnanden, ledi
ga tjänster, uppbundna re ur er och pågående forskningsprojekt. Det blir 
också nödvändigt med rapporteringssystem på lokal nivå. av vilka omfatt
ningen av institutionernas extern- och internfinansierade forskning amt 
resursförbrukningen bör framgå. En försöksverksamhet med projektredo
visning har i anslutning till ett regeringsuppdrag påbörjats av UHÄ och 
RRV inom matematisk-naturvetenskapliga fakulteten i Upp ala. Enligt 
U H Ä  behöver ett utvecklat ekonomiadministrativt system inte bygga på 
samma slags rapportering och inte ha samma exakthet och detaljeringsgrad 
för grundläggande utbildning som för forskning och for karutbildning. 

l HHS-utlåtandet anför<; att det är ett rimligt krav fr:"m uppdragsgivarna 
( skattebetalarna) att den \om förfogar över ett medel�an�lag rcdovio;ar hur 
anslaget har anvant�. Att därvid för�umma den vikt iga rcsur.,en arbet�ti
den är naturligt vi o; inte rimligt. Om det nya �yo;temet för loneberakning och 
löneutbetalning kan forbuttra möjligheterna ti l l  en ändamal�enlig tidredo
visning i �tatsförvaltningen ar därigenom mycket vunnet. Om <;a inte visar 

ig vara fallet kan man behöva söka andra rutiner för att ii'>tadkomma 
motsvarande effekter. 
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Endast RRV och STK yttrar sig över för laget om utarbetande av �-:ene· 
re/la reRier fiir ref.(istrerin�-: a1· kostnaderför per.wnalllthildnill!>! od/ medin· 
jlytande1·erk.wmhet m .  111. 

RRV instämmer i förslaget att sadana generella regler bor utarbeta'>. 
RRV nämner att system S redan i dag erbjuder de tekni\ka mojlighctcrna 
för en sådan registrering. STK meddelar att !.vårighcterna att jamfora 
resursåtgångstal för administrativa uppgifter under budgetaret 1 97t!/79 har 
belysts i ett samprojekt mellan STK. RRV samt davarande <,talen-; per-;o
nalnämnd och statens personalutbildningsnämnd t K V AL-projektet - kva
litetsaspekter på myndigheternas internadmini->trativa vcrk-;amhetl. STK 
har vidare i sin ut vecklingsplan 1 980 tagit upp -;om projekt att \tudcra 
metoder och bedöma kostnaderna för fackligt arbete samt M BL· och 
MBA-S-arbete. l det projektet avses de rcdovisning�mctodcr �om används 
i statsförvaltningen bli beskrivna och värderade. 

Ett förslag i granskningspromemorian att möjligheterna bör prova� att 
utforma olika l'llriamer tll' system S för att t i l lgodo-;e olika myndighct\ka
tegoriers behov tär enbart instämmanden av remi-.�organcn. 

RRV hänvisar t i l l  den pagående tekniska moderni'icringcn av "Y'tcm . 
STK anser att för många myndigheter torde förut<,attningarna nu och i 
framtiden vara åtskill igt mer gynnsamma än tidigare att \jiilva handha \in 
redovisning med ADB. Därvid skulle lokala redovisning-.-.y.,tcm eller vari· 
anter av ett generellt system kunna använda\. 

RCIKAM yttrar att ett generellt redovisning .. -;y<;tcm inte ti l l  nmlig ko'>t· 
nad kan utformas å att det til lgodoser alla krav fran användarna. RC/ 
KAM ser gärna att RRV får kravet på sig att \C til l  att ind1viduclla 
redovisningssystem utformas för nera myndigheter med l ikartade problem 
för att på det ättct göra dem mer kända och t i l lgängliga för andra myndig
heter. System S har förändrats och förbättrats i mycket hög grad genom 
åren. Att nya bearbetningstekniker i ADB.  databa'icr. terminaler. 'imftda
torer. kontorsdatorer m. m. har kommit fram gör dock att grund'>y'itcmct i 
system S måste ses över. l denna översyn måste möjl iga individuella 
system ingå och deras integration med det generella -;y-,tcmct . 

SGU framhåller att myndigheten i samarbete med RRV och DAFA 
utvecklat ett eget redovisningssystem med anknytning til l  'Y'tcm S. ett 
sy tern som bättre än system S t i llgodoser myndighetens krav pa prc\ta· 
Iions· och resultatredavi ni ng. Arbetet har utförts \Om ett led i ut veckling
en av system S. Generellt konstaterar SG U att genomgripande förandring
ar av system S är nödvändiga för att uppfylla dc krav pa ckonomi-;k 
information som en uppdragsmyndighet <;täller. Mot den bakgrunden ar 
åtgärderna som föresl, s i promemorian positiva. 

UHÄ framhåller svårigheterna att skapa ett <;y-;tcm -;om utan alltför 
tora kostnader kan t illgodose både högskoleenheterna-. interna krav pa 

ekonomisk information och statsmakternas informationskrav för rik\rcdo
visningen. Rutinerna i system S har visat sig alltför otympliga för framta· 
gande av underlag för kostnadskalkyler. t i l l  stor del beroende pa att ruti· 
nerna är centraliserade och att körning måste ske på DAFA i Stockholm. 
U HÄ har stött olika projekt för förbättring av ko-.tnad<;uppföljning och 
-prognoser inom universiteten. Myndigheten framhåller att förut'iättning
arna för utvecklingsarbetet är olika vid stora och smf1 hög.,kolecnheter. 
Arbetet med förbättringar måste ske på olika salt och olika lösningar 
t i l låtas. Förslaget om ut veckling av speciella datorsystem för til l�tmpning
en av system S inom olika delar av statsförvaltningen h�1l�a' mycket 
positivt av U HÄ . Högskolan måste ses som en i delta 'iammanhang <,peci-
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ell sektor med egna krav på ekonomiska informationssystem skilda från 
vad en traditionell förvaltningsmyndighet uppvisar. 

För rationaliserinl! a•· system S-mtinema är det enligt RCIKAM viktigt 
att myndigheterna med hjälp av revisionskontoren ser til l  att dubbelarbete 
och onödiga kontroller inte förekommer. Detta är särskilt viktigt i ell 
system där flera parter och nivåer är inblandade. RC/KAM framhåller i 
fråga om genomloppstiden för betalningar att. eftersom redovisning ma
terialet inte är jämnt fördelat över budgetåret. måste under vissa perioder 
en viss balans uppstå på RC-enheter där strävan är all använda så liten 
personalstyrka som möjligt. RC/KAM anger med hänvisning till vissa 
utredningar att för dess del har genomloppstiden sänkts till en acceptabel 
nivå. Bokföringsunderlagen kvarstannar inte på RC i 2-3 veckor annat än 
i undantagsfall .  Den planering av körningsdagar och månadskörningar som 
RC/KAM numera gör innebär att utdata är så aktuell som möjligt och 
definitivt inte en månad gammal. Överanvändningen av L-anvisningar är i 
stor utsträckning försvarlig. Alternativet skulle vara stora kontantkassor 
med de problem och krav på äkerhet och intern kontroll som dessa 
medför. 

SCB anser att andra EA-aktiviteter än redovisning såsom planering/ 
budgetering. uppföljning och resultatanalys borde ha ägnats större intresse 
och förordar ökade insatser. centralt och lokalt. för dessa aktiviteter. 

l utlåtandet från HHS konstateras all medan det tekniska ADB-systemet 
i system S fungerar väl är däremot de administrativa kringsystemen ganska 
omständliga och kan leda till väsentliga förseningar i betalning och bokfö
ring. Genom omläggning av de senare borde väsentliga förbättringar kunna 
uppnås. l ett modernare system borde det ansvar som nu delas mellan 
myndigheter. redovisningscentralen och datacentralen fördelas så all myn
digheten har det avgörande inflytandet fram ti l l  dess att materialet når 
datacentralen .  Tidredovisningsrutinen nämns som exempel på en admi
nistrativ rutin som det vore särskilt angeläget all få att fungera bällre. 

Remissorganen ställer sig positiva t i l l  ett förslag att tllyndi�?lretemas 
ADB-kapacitet oclr ADB-I..tiiiiUIIule utnyttjas biirtre för redovisningsända
måL Eli därmed sammanhängande förslag avser iJ•·ersyn c11· RC-or}!ani.w
tionen. BeträtTande ansvars- och uppgiftsfördelningen i en eventuell ny 
RC-organisation är meningarna delade. 

Enligt LON utnyttjas inom liinc;styrelseorganisationen länsstyrelsernas 
ADB-kunnande och -utrustning på det sätt som föreslås i promemorian och 
det med goda erfarenheter. RC/LON har därvid förutom samordnings- och 
avstämningsuppgifter en roll som konsult i ekonomiadministrativa frågor. 

STK instämmer i att en översyn av redovisningsorganisationen behövs 
liksom i att möjligheterna för vissa större myndigheter att själva sköta alla 
funktioner, som i dag görs av RC. måste beaktas. Sådana myndigheter bör 
dock ingå i någon redovisningsgrupp. Därmed kan de kunskaper om redo
visning och det generella systemet m. m .  inom redovisningscentralerna 
utnyttjas. RRY och DAFA blir då inte heller belastade med alltför många 
direktkontakter. 

Enligt utlåtandet från HHS kan centraliseringen av vissa redovisnings
funktioner till RC vara system S största svaghet. Men för att kunna 
förflytta huvudansvaret för redovisningssystemet från RC behövs ett mera 
användarvänligt ADB-system. Detta innebär dock inte nödvändigtvis någ
ra förändringar av den tekniska utformningen i övrigt. HHS anser att i 
samband med att myndigheterna får ett större ansvar för mera användar
vänliga system och rutiner blir det sannolikt motiverat att ompröva kon-
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truktionen av redovisningscentralerna. Att en myndighet sj�1lv -;tiiller i 
ordning sitt A DB-material ger e n  ytterligare markering av myndighetens 
eget ansvar för de-.� ekonomiwstem. Endast därigenom kommer ekono
misystemet ti l l  �in fulla rätt. 

SCB vi l l .  såväl i egen�kap av förvaltningl>myndighet och användare av 
RC-. DAFA- och sy!.tem S-tjänster som i egenskap av användare av den 
statliga finansstatistiken. framhalla värdet av dc förballringar som vimlas 
av pågående översyn av system S. SCB anser det viktigt att den stadga och 
service som Re-organisationen bjuder även större myndigheter bibehalls. 
De ökade möjligheterna för myndigheter att anv�inda egen datorkraft för 
sin redovisning <i r enligt SCB helt förenliga med att RC -organisationen 
används som ett stöd i det konkreta arbetet pa myndigheterna. Nr,gon 
mera omfattande föriindring av redovisningens organisation linner SCB 
därför inte angeWgen. 

Med mera myndighetsbaserade redo' i<>ningssy-.tem följer enligt vissa 
remissorgan problem med ansvaret för driften. underhallet och vidareut
vecklingen av sy,temen. STK anser att det vid en översyn bör prövas 
vilken service i bl. a. dc-.sa avseenden '>Om RC �kulle kunna ge. Enligt 
SGU:s uppfattning hör de stordrift-;fördelar �om finn-; i ett generellt mo
dernt ystem s ta\ t i l l  vara vid utveckling av redovi-.nings<;ystemen. sale
des bör myndigheter \Om RRV och DAFA ta an!.varet for underhall och 
utveckling av !>ystemen. De rent myndighetsspecitika redovisningsproble
men bör lö-.as med hjälp av kontorsdatorer och myndighetens eget data
kunnande. 

STK. RCIKAM och UllA framhaller det positiva \tod -.om Re-organisa
tionen utgör för mindre myndigheter. RCIKAM an�er att RC i '>IÖrre 
utsträckning iin i dag !>kall ge ekonomiadministrativ -.ervice till  mindre 
myndigheter. Eri'arenhetern<• tyder pa <�Il del la iir el l förnuftigt sätt att lösa 
mindre myndigheters problem samtidigt \Om RC : -;  re�urser utnyttjas på 
bästa sätt. UJ/Ä anser att RC inom högskoleorganisationen bör bchalla sin 
ställning som ADB-beredningsorgan och rcgi!>treringsurgan i redovi-;nings
organisationcn. RC spelar en 'itor roll i arbetet med att förbiittra ko'>tnads
medvetandet inom högskoleorganisationen. Med en biittrc registreringsap
paratur bör dc kunna fungera som A DB-beredning'>- och registreringsor
gan även för löncadministrationen. 

2.4 Allmänna åtgärder 

Av de under al lmiinna atgiirdcr i gran'>kningspromemorian redovisade 
fyra förslagen har det första inte föranlett nagot yttrande. Det avser en 
klarare preci'iering av myndigheterna<; uppgifter och anpas<,ning av 
an lagsindelningen till dcs\<1. 'ia att den ekonomi'>ka analy'>en och 
resursavägningen på statsmakhniva kan förb<itt  ra�. 

Ett förslag om utredning om ert m_,·,diJ,:Iret.l'f"l'f.!i.lfer med kla\\ilicering 
av myndigheterna på el! sådant säll all det underlhllar ekonomi'ika och 
andra analyser av statsförvaltningen� olika enheter far in�tämmanden av 
STK och SCB. medan RRV hänvisar till det register 'om tinn� för ,ystem S 
med fördelning pt1 redovisning'ienheter. 

Både STK och SCB framhåller all de-;sa myndigheter t i llsammans med 
riks katteverket pa regeringen<; uppdrag för niirvarandc utreder frågan om 
ett  centralt basregister för företag och organisationer. Avsikten är all även 
statliga myndigheter skall ingå i detta register. STK och SCB ser denna 
utredning som el! led i det utredningsarbete som efterfraga� i gran�knings
promemorian. 
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SCB anser att problemen med hur det av SCB förda centrala företagsre· 
gistret (CFR) skall vara kopplat till det nya basregistret måste utredas. 
Enligt SCB bör det myndighetsbegrepp som sedan år 1975 används för 
tilldelning av organisationsnummer vara utgångspunkt för hur de statliga 
enheterna skall avgränsas och registreras. SCB strävar sedan nera ftr efter 
att utveckla en samlad statistik över statlig verksamhet på grundval av data 
från olika statliga informationssystem med skilda principer för registrering 
såsom system S och SLÖR. SCB pekar på att information om antal 
anställda och årsverken hos myndigheterna för n�irvarande saknas i system 
S. Sådana uppgifter finns i SCB:s personalstatistik för staten. Hopkoppling 
av denna information med redovisningsystemets ekonomiska data blir 
möjlig att utföra när enhetsindelningen i de båda systemen samordnats. 
SCB har påbörjat ett projekt med detta syfte. 

Ett förslag avser uppriikniiiR m· wrslaRJheloppen 111ecl heloppen fiir 
tillätna anslaRsii•·er.fkridall(/en l resultat av löneavtal etc . )  i myndigheter· 
nas och statens redovisning. Detta förslag som syftar till att avstämningen 
av myndigheternas anslagsförbrukning skall bli mera meningsfull än för 
närvarande kommenteras av RRV och RCIKA M. 

RRV nämner att från systemteknisk synpunkt finns redan möjligheter till 
sådan uppräkning. För genomförande krävs dock andra former för fördel· 
ningen til l  myndigheterna av anslagsmedel avseende tillåtna överskridan· 
den. RRV avser att belysa problemen inom ramen för arbetet med 
moderniseringen av budgetsystemet. Enligt RCIKAM borde det statliga 
lönesystemet SLÖR kunna ge underlag til l  och beräkna det tillåtna anslags· 
överskridandel av lönekostnader. 

Förslaget om hiillre uppfiiljninR m· mtimwli.l·eriiiRSf1rt!iekt kommenteras 
av RRV. STK och SGU. RRV instämmer i förslaget att riktlinjer och 
ansvar för rationaliseringsprojekt bör fastläggas för att förhindra att ratio
naliseringsvinster utnyttjas för ambitionshöjningar vid sidan av statsmak· 
ternas budgetprövning. STK finner förslaget intressant och är för sin del 
berett att föra frågan vidare. SGU anger att myndigheten stödjer alla 
förslag som innebär bättre kunskapsöverföringar mellan statl iga myndighe
ter. Rationaliseringsvinster i samband med utredningsverksamhet vid vis
sa myndigheter är ofta av generell natur. varför resultaten bör ha ett forum 
där de kan presenteras även för andra myndigheter inom statsförvaltning
en. 

Norstedts Tryckeri, Stockhotm 1981 
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